

Kosten		Costs
Im Wohnheim: 200- 350€/Monat (Zimmer mit Bad und Küche auf dem Flur) 210- 550€/Monat (Apartment mit Dusche und Kochnische) Privater Wohnungsmarkt (Zimmer in einer Wohngemeinschaft mit Gemeinschafts-Bad und -Küche): 250 – 330€/Monat (Preis abhängig von Größe des Zimmers und Lage der Wohnung) Gewöhnlich wird zusätzlich eine Monatsmiete als Kautiön überwiesen	Housing/ Unterkunft Kautiön/ deposit	At the student residence: 200€ - 400€ per month(single room with shared shower, toilet, kitchen on the floor); 210,00€ - 550€ per month (Apartment with shower/toilet facility and partly furnished kitchen/ kitchenette) In a private accommodation (shared flat with other students, 1 room, shared kitchen, shared bathroom): about 250€ - 330€ per month depending on size of the room and location Usually 1 additional month´s rent has to be paid as a deposit. The deposit will be returned when the renting contract ends
Ca. 2-4€	Meals (cafeteria)/ Mahlzeiten in der Mensa	Approximately 2€ – 4€ per meal
Ca. 20- 40€	Books /Bücher u.ä.	Between 20-40€ per month
EU: 75€/Monat	Insurance Package (Health, Accident, Personal Liability)/ Krankenversicherung und Haftpflichtversicherung	EU: app. 75€ per month Non- EU: app. 115€ per month (insurance should cover all three aspects: health, accident and personal liability! For more information please check: http://www.daad.de/deutschland/service/versicherungen/o47o3.en.html)
Ca. 300 – 350€/Monat	personal expenses	App. 300 -350€ per month
210€ pro Semester; der Beitrag enthält das Semesterticket für die Benutzung aller Züge und Busse in ganz Nordrhein-Westfalen	Additional Fees: Social contribution	210€ per semester, changing slightly from winter to summer term. The fee includes a public transport ticket for busses and regional trains within Münster and North-Rhine-Westphalia

Visum: 60€ (wird vor Abreise in der Deutschen Botschaft des Heimatlandes bezahlt) + Europäischer Aufenthaltstitel: 100€ (wird in der Ausländerbehörde in Münster bezahlt)	Non-EU: Visagebühren/ Visa and European Residence Permit	Visa: 60€ (to be paid at the German Embassy in the home country) + 100€ for European Residence Permit (to be paid after arrival in Münster at the Foreigner's Registration Office)
Total: ca. 700 € In den ersten 1-2 Monaten muss mit höheren Kosten gerechnet werden , da dann Extrakosten für Mietkaution, gegebenenfalls für den Aufenthaltstitel (Non-EU Studierende) und für öffentliche Verkehrsmittel bezahlt werden müssen (das Semesterticket ist erst nach etwa 2 Wochen nach der Einschreibung nutzbar).	Summe pro Monat/ total expenses per month	Total: approx. 700€ In the first 1-2 months more funds will be needed , as students will have to pay the deposit for the accommodation, for the European Residence Permit (in case of Non-EU students), for public transport (as the semester ticket is not available until about 2 weeks after the students have enrolled at the university) etc.